
Motion till riksdagen 

1989/90:Jo25 
av Lars Ernestam m.fl. (fp) 

med anledning av prop. 1989/90:90 om for kning 

l. Inledning 

Miljöfragorna har under de senaste decennierna kommit att betraktas som 

alltmer <.:en trala för var gemensamma framtid och för vlirldsekonomin� lang· 

siktiga ut\e<.:kling. Forskning om miljöproblem o<.:h hot mot livsbetingelser 

för miinni�kor. djur och vlixter blir naturligtvis �ynnerligen betydelsefulla i 
ett sadalll per�pektiv. 

Kunskap och nytt 'ctande förbiillrar mänskligheten� möjligheter att hu�

halla med fy'>i�ka o<.:h biologiska naturresurser och förbättrar var förmåga 

att bota och förebygga miljö�kador. Folkpartiet delar mot den bakgrunden 

regeringen� uppfattning att miljöforskningen bör prioritera�. l den här mo

tionen tar vi upp nagra viktiga problem som regeringen ej berört i propositio

nen. Vara förslag lir �ammanfattningsvis följande: 
- For�kning om biologisk mangfald måste ges högre prioritet och ökad me

delstillddning. 

lnsat�erna för for�kning om vattendrag måste öka under trearsperioden. 
- Den miljötekniska forskningen vid miljösektionen i Göteborg och buller

forskningen ma�te utöka�. 

2. Propositionen 

Regeringen före�lar i propo�itionen att grundläggande o<.:h tillämpad miljö

for�kning �kall för�tlirkas med 133 milj. kr. under t rear. perioden. Miljöfra

gorna se� �om <.:entrala i all forskning och miljöforskningen skall skapa un

derlag för en forball blirkraftig utveckling i Sverige. 

l propo'>itionen papekas att den lokala yttre miljön har förbättrats avse

viirt under de sena�te de<.:ennierna genom utsläpp�min�kningar. Forskningen 

har pa ett hetydebefullt �ätt bidragit till detta. 

Kun�kapen om regionala miljöproblem som försurning och skador på 

ku�thaven har vidgats under 1970- och 19!10-talen. men ytterligare forskning 

är nödvändig och bör prioritera högt. Forskning rörande globala miljöpro

blem motivera� av rapporter om ozonskiktets uttunning och befarade kli

matförändringar pa grund av växthuseffekten. Regeringen anser att Sverige 

bör delta i forskningen för att ge egna bidrag. få tillgang till ny kunskap och 

höja beredskapen. 4 
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Propmitionen under�tryker hety(kben av att �tödct till den grundliig.

gande miljöfor�kningen för�tärk�. Miljöfor�kningen �kall inrikta� mot att 

underlätta en om�tiillning till ett miljöviinligt jord- och skog�bruk och l'tt av

falls!>nalt �amhalle samt att finna miljövänliga transport- och encrgilo�

ningar. 

Kon�ekven�er för miljön ma�te beakta� av alla �amhäll��ektorer. Scktur�

for�kning�organen har härvid ett sär�kilt an!>var. Regeringen anser att �ta

ten� naturvard�verk även i fort�ättningen bör ha det övergripande an�varet 

för miljöfor!>kningen. 

3. Miljöforskningen 

Inriktningen pa regeringen� förslag till miljöfor�kning tycb huvu(bak ligen 

vara att angripa problem relnterade till utsliipp av föroreningar och gifter. 

Folkpartiet lir mycket kriti!>kt till denna ensidiga �yn pa miljöprobkmatiken. 

Utan att underviirdcra bctydeben av förorenande ut�lapp vill vi linda hävda 

att ett av dc rne�t akuta miljöhotcn i dag är det allt !>nabbare utdoendet av 

växt- och djurarter. Dcnna min!>kning av den biologi�ka mnngfalden ii r ofta 

en konsekvcn!> av mär111i�kans markanvlindning . En omfattande omvandling 

av landskapet och for�toring av naturliga biotoper pagar i �ynnerhet i tropi

kerna. men exempel pa detta finn� ocksa i Sverige . Mot bakgrund av att ini

tierade bedömningar gör gällande att mellan en fjärdedel och halflen av jor

dens växt- och djurartcr kan ha utrotab inom 50 ar itr det anmarkningwart 

att regeringen inte har berört fragan. 

Regeringcn före�lar i propo�itionen en ök;Jd �at�ning pa for�kning om av

fallsfragor. Folkpartict har i ar -liksom tidigare-före�lagit ett �iir�kilt an!>lag 

till naturvardwerket pn 40 milj. kr. för utveckling av ny miljö�kyddsteknik 

bl.a. i syftc att utveckla ny teknik pa avfalbomradet. Vi välkomnar dlirför 

att regeringen nu atmin�tonc delvis gar os� till möte�. Mot den bakgrunden 

har vi kunnat bereda ekonomi!>kt utrymme för dc �at!>ningar !>Om här före

!>lås. 

3.1. Naturvardsbiologisk rorskning 

aturvard�biologi!>k for�kning relaterad till biologi�k mangfald och gcneti!>k 

variation bedriv<, i dag främ�t �om grundläggande population<,hiologi�k 

forskning med �töd fran for!>kningsrad och staten� naturvard!>verk. Fragc

!>tiillningarna är generella och berör ekologiska och geneti�ka problem för

knippade med biotopfragmentcring. min�kande pupulation!>!>torlekar och 

ökande i!>olcring mellan dclpopulationer. Beroende av den aktuella frage

ställningen kan landorganismer saviii !>Om vattenlevande vaxter och djur 

vara lämpliga studieobjekt. 

Folkpartiet an!>er att naturv;tr(bbiologi!>k forskning !>kall prioritera!> högre 

och ytterligare medel mn�te tillföras omradet. Mot bakgrund av detta före

lår vi att !>latens naturvardsvcrk under an�laget B .t. M iljöfor!>kning för bud

getaret 1990tlJI tillför!> 5 milj .  kr. utöver regeringen� förslag. 

Beträffande for�kning om hu!>hallning med naturre�ur�er och areella nä

ringar märh regeringen� hri�tande medvetenhet om utdöendeproblemati

ken patagligt. l propu itioncn föreslas utökade resur�cr till for!>kning hade i 

Mot. 1989/90 
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Sverige och i u-liindcr om försurning. erosion och ökenutbredning. Eftersom Mot. 1989/90 
utdöendeproblemen är mest accentuerade i tropiska länder och nora- och Jo25 
faunavard inte är mindre betydelsefull för en bärkraftig utveckling i tredje 

världen än ho� os�. före�lar folkpartiet att rik�dagen till regeringen uttalar 

naturvard�for!.kningcn� betydelse i den bi�tåndsmotiverade for�kningen. 

3.2. a:orskning om \'altendrag 

Forskning om \'attendrag genomgår en stark expansion internationellt. Vat

ten är en viktig naturresur� och rinnande vatten har stor betydelse för pro

blem kring vattenförsörjning och energianvändning. Mimga av problemen 

i havet upp�ttar vid avrinning från mark och i vattendragen. Vattendrag är 

dessutom en viktig hiotop för vattenlevande organismer. och strandzonerna 

har stor betydelse för landfaunan. Folkpartiet har mot denna bakgrund häv

dat vikten av att �kyddet för dc orörda älvarna ligger fast och om möjligt 

förstärk�. 

Insat;erna för ekologisk forskning om vattendrag bör öka under treårspe

rioden. Regeringen bör ingående undersöka möjligheterna att inrätta en 

forsknings;tation för den älvinriktade forskningen. Lämplig lokali ering är 

Laisälven i närheten av Storlaisan. där ett stort utbud av naturliga älvmiljöer 

finns inom ett begränsat område. Stationen bör för\'alta; av Umeå universi

tet. 

3.3. Miljöteknik 

Göteborgs universitet och Chalmers tekniska högskola har i samarbete med 

varandra bildat en miljövetenskaplig sektion. Regeringen har föreslagit att 

an�lagen till GU och CTH därför skall utökas med l milj. kr. för budgetåret 

1992/93. Vid den miljövetenskapliga sektionen kommer utbildning och 

forskning inom hl. a. miljöteknik men också ekotoxikologi och genetisk va

riabilitet att bedrivas. Folkpartiet har både i den här och i en annan motion 

till åreb rihmöte föreslagit att sådan forskning bör ges större vikt. Vi anser 

därför att �tödet till miljösatsningen i Göteborg bör tidigareläggas och utgå 

med 700 000 kr. redan under budgetåret 1990/91. 

3.4. Buller 

Buller är ett för�ummat miljöproblem som paverkar många människors 

häba och välbefinnande. Folkpartiet har i en kommittemotion till detta riks

möte förc�lagit att ett handlingsprogram mot buller skall utarbetas. Vi fram

höll da att ett av nera inslag i ett sådant program bör vara utökade utbild

ning�- och forskningsinsatser på området. Betydande kunskapsluckor har 

kunnat konstateras t.ex. vad gäller lågfrekvent buller. For kningen är inte 

minst angelägen med tanke på att de akustiska krav som i dag ställs kostar 

åtskilligt utan att för den skull leda till tillfredsställande resultat. 

Mot den bakgrunden är det otillfredsställande att propositionen bara be

rör bullerproblemen i allmänna ordalag utan att ge uttryck för någon be

stämd ambition. Enligt folkpartiets mening bör bullerfrågorna ges större vikt 

inom bygg- och trafikforskningen. Forskningsinsatser om bullrets konse-

kvenser för hälsa och hörsel är också väsentliga. Denna ökade prioritering 6 



av bullerproblemen bör få konsekvenser både för berörda sektorsorgan och Mot. 1989/90 
för övrig forskningsverksamhet. Riksdagen bör genom ett tillkännagivande Jo25 
till regeringen markera denna ambition. 

3.5. Övrigt 

Folkpartiet anser att fristående organ för forskning och dokumentation inom 

miljöområdet har goda möjligheter att tillföra ny kunskap. Flera oberoende 

organ med syfte att tvärvetenskapligt bearbeta olika miljöfrågor får ses som 

en tillgång i samhället. Ett institut under uppbyggnad av denna karaktär är 

INSTRA (Internationella institutet för strategiska miljöstudier). Institutets 

syfte är främst att dokumentera internationell miljöforskning och kommuni

cera resultat i form av publikationer och internationella möten. Den juri

diska formen för INSTRA är en stiftelse. 

Folkpartiet menar att det är av stor vikt att både näringslivets och samhäl

lets företrädare bidrar tilliNSTRA:s fond. l en särskild motion till årets riks

möte föreslås att riksdagen beviljar ett grundbelopp om 20 milj. kr .. så att 

institutet kan börja fungera i begränsad omfattning. 

Hemställan 

Med hänvisning till det anförda hemställs 

l. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om betydelsen av naturvårdsbiologisk forskning. 

2. att riksdagen för budgetåret 1990/91 till B 4. Miljöforskning an

slår 5 milj. kr. utöver regeringens förslag, eller sammanlagt 117 351 

000 kr., att anviindas till naturvårdsbiologisk forskning. 

l att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om den biståndsmotiverade forskningen.1l 

3. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om stöd till forskning om rinnande vatten, 

l att riksdagen för budgetåret 1990/91 till E 8. Matematisk- natur

vetenskapliga fakulteterna m. m. anslår 350 000 kr. utöver regeringens 

förslag. eller sammanlagt 700 948 000 kr .. att användas till miljösek

tionen i Göteborg.2l 

!att riksdagen för budgetåret 1990/91 till E 9. Tekniska fakulte

terna anslår 350 000 kr. utöver regeringens förslag, eller sammanlagt 

763 353 000 kr.. att användas till miljösektionen i Göteborg.2l 

4. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om prioritering av forskning om bullerproblemen. 

Stockholm den 20 mars 1990 

Lars Ernestam (fp) 

Bengt Rosen (fp) Håkan Holmberg (fp) 

Anders Castberger (fp) 

l) 1989/90: u 10 
2) 1989/90:Ubt50 
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